
ماج�راي كمبود پزش�ك در كش�ور در كنار 
توزيع نامناسب پزش�كان، چند سالي است 
به يكي از داغ ترين موضوعات نظام س�امت 
تبديل شده اس�ت. م�ردم مناط�ق محروم و 
كم برخوردار خيلي وقت ها براي يك پانسمان 
ساده بايد كيلومترها راه طي كنند و حتي در 
مناطق حاشيه اي و نقاط فقير نشين پايتخت 
هم نمي توان به سادگي پزشكي پيدا كرد. اين 
ماجرا سال ها پيش از سوي بهرام عين اللهي 
وزير بهداش�ت كنوني هم م�ورد انتقاد قرار 
گرفته بود. عين اللهي سال 95 در گفت وگو با 
»جوان« با تأكيد بر اينكه در سال هاي آينده 
دچار بحران شده و مجبور مي شويم از امارات 
و تركيه پزشك بياوريم، تأكيد كرده بود: »به 
نظر مي رسد جو س�ازي برخي از متخصصان 
اين است كه مي خواهند از درآمد هاي شان كم 
نشود، در حالي كه در بسياري از رشته ها هنوز 
بايد ظرفيت ها را بيشتر كنيم. « وي درباره افت 
كيفيت آموزش در جذب بيش�تر دانشجوي 
پزش�كي هم گفته بود: »بنده سال ها در بحث 
ارزيابي كيفي رشته ها كار كرده و به اين نتيجه 
رس�يده ام كه كيفي�ت را بايد در بس�ياري از 
مقوله ها مانند استاد، مواد درسي، تجهيزات 
و دانش�جو   جس�ت وجو كرد. « حالا اما وي با 
قرار گرفتن در مسند وزارت بهداشت نظرش 
تغيي�ر كرده و نظر رس�مي وزارت بهداش�ت 
و معاونت ه�اي اي�ن وزارتخانه درب�اره آمار 
پزشكان در كشور اين است كه كمبود پزشك 
نداريم يا كمبود داريم، اما معيشت پزشكان 
هم مهم است! انكار وزارت بهداشت و همراهي 
با انحصارگران در حوزه سامت در حالي است 
كه تربيت يك پزشك س�ال ها زمان مي برد و 
اگر به بحران برسيم همانطور كه وزير بهداشت 
پنج س�ال پيش گفته بود، مجبور مي ش�ويم 
از كش�ورهاي ديگ�ر پزش�ك تأمي�ن كنيم. 

با آماره��ا مي توان ب��ازي كرد! اي��ن را در نتايج 
مختلفي كه از آمار پزشكان در كشورهاي مختلف 
و مقايسه آن با ايران از سوي كارشناسان سلامت 
و وزارت بهداشت ارائه مي شود، مي توان دريافت. 
از سوي ديگر يك نفر مي تواند نظرش درباره يك 
موضوع واحد با تغيير جايگاه و سمت تغيير كند. 
اين اتفاقي است كه درباره دكتر بهرام عين اللهي 

وزير بهداشت رخ داده است. 
 عين اللهي 95: مسائل صنفي پشت پرده 
ايج�اد محدوديت در پذيرش دانش�جوي 

پزشكي است
معاون اس��بق آموزش��ي وزير بهداش��ت و وزير 
بهداش��ت كنوني پنج س��ال پيش در گفت وگو 
با »جوان« با انتقاد از كاه��ش ظرفيت پذيرش 
رشته هاي پزشكي تأكيد كرده بود: »در شرايطي 
كه كشورهاي منطقه به شدت در حال افزايش 
نيروهاي تحصيلكرده هستند ما به دنبال كاهش 
هس��تيم و مانند مس��ئله جمعيت در سال هاي 
آينده دچار بحران و مجبور مي شويم از امارات و 
تركيه پزشك بياوريم. « به گفته وي، رشد كمي 
رشته هاي پزشكي زياد نيست و هنوز نمي توانيم 

خدمات مناسب و كافي به مردم بدهيم. 
از نگاه عين اللهي سال 95، مسائل صنفي پشت 
پرده ايج��اد اين محدوديت اس��ت. مث��لًا براي 
دندانپزش��كي مي گويد ني��روي كمتري تربيت 
شود براي پايين نيامدن تعرفه و درآمد هاي شان، 
در حالي كه باي��د نياز م��ردم را در نظر بگيريد. 
وي تأكي��د كرده بود: » در رش��ته هاي علوم پايه 
 بس��يار عقب هس��تيم، در حال��ي ك��ه در دنيا 
PhD هاي مختل��ف وجود دارد، ام��ا در برخي 
رشته ها در كشور فقط 20 تا 30 نفر وجود دارند. 
در انگلستان در هر شهري دانش��گاه و امكانات 
وجود دارد اما م��ا هن��وز از آن بي بهره ايم و اين 
موضوع باعث عقب افتادن كش��ورمان مي شود؛ 

چراكه رش��د كيفي در گرو رش��د كمي اس��ت. 
از س��وي ديگر بايد خروجي افراد بازنشس��ته، 
جمعيت مردم و نيازش��ان در س��ال هاي آينده 

سنجيده شود.«
عين اللهي در مصاحبه مذكور تصريح كرده بود: » به 
نظر مي رسد جو سازي برخي از اين متخصصان 
است كه مي خواهند از درآمد هاي شان كم نشود، 
در حالي كه در بس��ياري از رش��ته ها هنوز بايد 
ظرفيت ها را بيشتر كنيم. بنده سال ها در بحث 
ارزيابي كيفي رشته ها كار كرده ام و به اين نتيجه 
رسيده ام كه كيفيت را بايد در بسياري از مقوله ها 
مانند استاد، مواد درس��ي، تجهيزات و دانشجو 
جست وجو كرد.« از نگاه وي براي به دست آمدن 
كيفيت نبايد رش��ته ها را كم كنيم، بلكه هرچه 
رش��ته ها افزايش يابد رقابت بين دانشگاه ها نيز 
بيشتر مي شود و به كيفيت دست خواهيم يافت. 
 عين اللهي 1400: منكر كمبود كادر درمان 

نيستم 
دكتر عين اللهي حالا  كه در جايگاه وزير بهداشت 
قرار گرفته نگاهي متفاوت ب��ه ماجراي كمبود 
پزشك دارد. وزير بهداشت در عين اينكه اعتراف 
مي كن��د» منكر كمب��ود ني��روي كادر درماني 
نيس��تيم«، مي گوي��د: » در ش��رايط كنوني هم 
نيروهاي انساني ما به اندازه زيرساخت ها است. « 
وي راه��كار رفع كمب��ود پزش��ك در مناطق را 

بومي گزيني مي داند. 
از س��وي ديگر روابط عمومي وزارت بهداش��ت 
در اطلاعي��ه اي درباره كمبود پزش��ك در ايران 
در مقايسه با س��اير كشورها با اس��تناد گزارش 
سازمان بهداش��ت جهاني وضعيت كش��ور را از 
منظر سرانه پزشك خوب توصيف مي كند. اين 
اطلاعيه می افزايد: » ما در ح��ال حاضر 50 هزار 
دانشجوي پزش��كي در سطح كش��ور داريم، در 
حالي كه طبق آمار نظام پزش��كي اكنون ۱50 
هزار نظام پزشكي مختص پزش��كان داريم كه 
برآوردها نشان مي دهد حدود ۱۱0- ۱00هزار 
نفر از اين پزشكان در كشور حضور دارند؛ يعني تا 
شش،هفت سال آينده، به ميزان نصف پزشكان 
موجود در كشور به تعداد پزشكان كنوني اضافه 

خواهد شد.«
  ترجيح تضمين آينده شغلي پزشكان بر 

نياز كشور و سامت مردم!
بر اين اس��اس هم ابوالفضل باقري ف��رد، معاون 
آموزشي وزارت بهداشت در واكنش به اظهارات 

منصور كبكاني��ان، قائ��م مقام س��تاد راهبري 
اجراي نقش��ه جامع علمي كش��ور از موافقت با 
افزايش ظرفيت پذيرش در دو رش��ته پزش��كي 
و دندانپزش��كي تا پنج س��ال آين��ده مي گويد: 
»افزايش س��الانه 3 هزار نفر )حدود 40 درصد( 
ظرفيت پزش��كي كش��ور، مغاير با بررسي هاي 
كارشناس��ي وزارت بهداش��ت و تهديدكنن��ده 

سلامت مردم است. «
باقري فرد با پذيرش ضمني كمبود پزش��ك در 
ايران نسبت به كش��وري همچون عراق تصريح 
مي كند: »اگر افزايش تعداد پزشكان مشكل گشا 
بود، مردم كش��ورهاي همس��ايه از جمله عراق 
با وجود داش��تن تعداد متخصصان بيشتر از ما، 
جهت درم��ان بيماري هاي س��اده و پيچيده به 
كشور ما سفر نمي كردند، بنابراين ظرفيت جذب 
دانشجوي پزشكي را بايد عالمانه و هوشمندانه و 
با توجه به زيرساخت ها و امكانات افزايش داد و 
همزمان آينده شغلي اين عزيزان را نيز تضمين 
كرد، در غي��ر اين صورت ما پزش��كان را با خون 
دل تربيت كرده و تحويل كشورهاي همسايه و 

خارجي خواهيم داد.«
غلامرض��ا حس��ن زاده، دبي��ر ش��وراي عال��ي 
برنامه  ريزي علوم پزشكي وزارت بهداشت هم با 
بيان اينكه موضوع كمبود پزشك از سوي وزارت 
بهداشت، پذيرفته ش��ده به بحث آينده شغلي و 
معيشت پزشكان اش��اره و تأكيد مي كند: » لازم 
است كميت و كيفيت همزمان ارتقا يابد؛ آينده 
شغلي پزشكان نيز مس��ئله مهمي است كه بايد 
مدنظر باش��د و افزايش ظرفيت پذيرش تعداد 
دانش��جو به تنهايي نمي تواند مشكلات كمبود 
پزش��كي را مرتفع كند! زيرا بسياري از پزشكان 
تحصيلكرده به دليل ع��دم تمايل به فعاليت در 
رشته پزشكي، غيرفعال هستند. « اين اظهارات 
در حالي است كه براي تعيين ظرفيت آموزشي 
هيچ رشته اي در كش��ور به آينده ش��غلي افراد 
توجهي نمي شود و از همه مهم تر اينكه پزشكان 

ني��ز مانند هر ش��غل و مهارت ديگ��ري مهارت 
يكساني ندارند و طبيعي است پزشكان حاذق تر 
بيمار و درآمد بيشتري خواهند داشت و عده اي 
از تحصيلكردگان در رش��ته پزش��كي هم مانند 
ساير رشته هاي دانشگاهي ممكن است در شغلي 
متفاوت از تحصيلات خود شاغل شوند. پس اين 
مسئله توجيه خوبي براي جلوگيري از افزايش 

تربيت پزشك نيست. 
  دو  برابر دانش�جو اس�تاد علوم پزشكي 

داريم!
دكتر س��يد مجيد حسيني، اس��تاديار دانشگاه 
تهران در گفت وگو با »جوان« در رابطه با وضعيت 
سرانه پزشك در كشور مي گويد: » ما در اين زمينه 
آمار جهاني داريم و س��ازمان بهداش��ت جهاني 
اعلام كرده كه كش��وري مانند ايران به ازاي هر 
۱0هزار نفر ۱۱پزش��ك دارد و كش��وري مانند 
سوريه يا فلسطين كه كشوري جنگ زده هستند، 
20پزشك دارد. مغولس��تان از ما بيشتر پزشك 
دارد. طبق آمار س��ازمان بهداشت جهاني ما در 
كف تعداد پزشك هستيم. كشوري مثل روسيه 

به ازاي هر ۱0 هزار نفر 39 پزشك دارد.«
حس��يني در رابطه ب��ا فقدان زيرس��اخت و در 
نتيجه كاهش كيفيت آموزش پزشكي نيز تأكيد 
مي كند: » نخس��تين زيرس��اخت براي تربيت 
پزشك استاد اس��ت. اگر آمارها را ببينيد ما به 
اندازه اساتيد علوم انساني استاد علوم پزشكي 
داريم. ما به ازاي ه��ر رزيدنتي ك��ه وارد دوره 
تخصصي پزشكي مي شود 2/5 اس��تاد داريم. 
يعني دو برابر دانش��جو اس��تاد داريم. در مورد 
وضعيت زير س��اخت كلاس هم از كلاس هاي 
وزارت علوم كه خالي است اس��تفاده كنند. به 
لحاظ بيمارستاني هم ما بيش از 600بيمارستان 
دولتي داريم كه 20 درصدش آموزشي است و 
امكان اين كار وجود دارد كه درصد بيشتري از 
اين بيمارستان ها را آموزشي كنيم. از سوي ديگر 
مي توان با منطقي كردن درآمد پزشكان منابع 
كافي را ب��راي تأمين زيرس��اخت هاي آموزش 

پزشكي فراهم كرد.«
از نگاه وي حتي براي جمع شدن زير ميزي هم 
بايد صف جمع ش��ود و براي جمع ش��دن صف 
مراجعه به پزشك، بايد تعداد پزشكان زياد شود. 
تا زماني ك��ه در مطب يك پزش��ك صف وجود 
داشته باشد تعرفه اش ميلياردي هم كه باشد باز 

هم مي تواند زير ميزي بگيرد. 
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وداعبانخستينشهيدهتفحصشده
پيكر مطهر شهيده فاطمه اسدی روز گذشته در تهران تشييع شد

منفعت و انحصار، بلاي جان خدمات سلامت در ايران
عين اللهي در گفت و گوي سال 95 با »جوان«: مسائل صنفي پشت پرده ايجاد محدوديت در پذيرش دانشجوي پزشكي است

در آينده مجبور مي شويم از امارات و تركيه پزشك بياوريم

عين اللهي پس از تصدی وزارت بهداشت: نيروي انساني در پزشكي به اندازه زيرساخت هاست!

همزمان با تفحص 
پيك�ر نخس�تين   ویـژه

بانوي ش�هيد تفحص ش�ده، مراس�م وداع و 
تشييع در چهار شهر كه از روز پنج شنبه آغاز 

شده تا سه شنبه ادامه خواهد داشت. 

پس از 3۷ س��ال چش��م انتظاري پيك��ر مطهر 
ش��هيده فاطمه اسدي، نخس��تين بانوي شهيد 
تفحص شده از سوي گروه هاي تفحص شهدا در 

روز دوشنبه ۱۷ آبان ماه كشف شد. 
مردم ولايتمدار پايتخت روز گذش��ته و پس از 
اقامه نماز جمعه مراسم وداع با اين بانوي شهيد 

را برگزار كردند. 
مراس��م تدفين اين بانوي فداكار پس از تشييع 
در شهرهاي تهران، مش��هد و قم، سه شنبه 25 
آبان ماه از س��اعت ۱0 صبح در ش��هر سنندج و 
از ميدان آزادي به س��مت امامزاده هاجر خاتون 

انجام خواهد شد. 

همچنين مراس��م وداع ويژه خواهران در معراج 
شهدا از س��اعت ۱5 تا ۱۷ و وداع عمومي نيز از 
س��اعت ۱۷ تا 20 در معراج شهدا امروز 22 آبان 

ماه صورت مي پذيرد. علاقه مندان براي شركت 
در اين محفل نوراني مي توانند به نش��اني پارك 
شهر، خيابان بهشت، معراج شهدا مراجعه كنند.  

همسر فاطمه اسدي چون براي پايگاه جديد سپاه 
در حسين آباد چاه حفر كرده بود، توسط عوامل 
ضدانقلاب به او لقب جاس��وس دادند. به همين 
خاطر او را اسير و سپس به زندان موسم به دوله 
تو منتقل كردند. بانو اسدي در اين زمان پيگير 
آزادي همسرش شد. حزب دموكرات كردستان 
از او طلب 200 هزار تومان پول كرد. بانو اسدي 
براي تأمين اين پول تمام زندگي اش را به حراج 
گذاشت و با پولي كه تهيه كرده بود به ضدانقلاب 

مراجعه كرد. 
ضد انقلاب پول را از او گرفت، اما در اوج خباثت 
همس��رش را آزاد نكرد، بلكه او را نيز اسير كرد. 
در آن حين، نزاعي در گرفت و بانو اسدي همراه 
با چند نفر از س��پاهي ها تيرباران و در ارتفاعات 
چهل چشمه دفن شد. بعد از ش��هادت او، پسر 
كوچكش به دليل نبود سرپرس��ت در گهواره از 
دنيا رفت و شوهرش نيز بعد از سه سال، از زندان 

دوله  تو آزاد شد. 

 درهاي قبرس��تان بقيع پس از حدود دو سال به روي زائران باز شد. 
به دليل اعمال محدوديت ها از س��وي س��عودي ها، زائران به آرامي و 
حتي بدون صلوات و روضه خواني به س��وي اين مكان مقدس مشرف 

مي شوند. 
 ب��ر اس��اس آمارهاي س��ازمان تأمي��ن اجتماع��ي، در س��ال قبل 
42هزارو۸9۸ كارگر مش��مول قانون كار دچار حادثه شدند كه از اين 
تعداد هزارو593 نفر زن و 44هزارو49۱ نفر م��رد بودند. از اين تعداد 
حادثه ديده 22ه��زارو5۸۷ نفر مج��رد و 2۱ه��زارو904 نفر متأهل 
هستند. در سال گذشته تعداد آس��يب هاي شغلي منجر به فوت ۷5۱ 
)نفر- حادثه( بوده و در مقابل ۸هزارو544 نفر با آسيب شغلي منجر به 

غير فوت دست و پنجه نرم كرده اند. 
  رئيس سازمان شهرداري ها و دهياري هاي كشور اظهار كرد: تمامي 
شهرداري ها تا پايان س��ال ۱400 نس��بت به نصب دوربين ترافيكي 
جهت ثبت پلاك خودروهاي فاقد معاينه فن��ي و تخلفات خودرويي 

اقدام كنند. 
  رئيس سازمان اورژانس كشور با اش��اره به فعاليت 24 هزار نفر در 
اين سازمان گفت: س��الانه حدود 5 ميليون مأموريت توسط نيروهاي 
اورژانس در نقاط مختلف كشور انجام مي شود كه 500 هزار مورد از آنها 

مرتبط با حوادث ترافيكي است. 

زهرا چيذري 
  گزارش  یک

حسین سروقامت

غلبه دانشگاه تهران
 بر مهم ترين چالش پسماند ايران

محققان دانشگاه تهران با تبديل ضايعات پاستيكي 
به سوخت، براي مهم ترين مشكل پسماندي كشور

 راه حل يافتند
پاس�تيك هاي غيرقابل بازياف�ت يا همان ضايعات پاس�تيكي، 
زيانبارترين آس�يب ها را به محيط زيس�ت كش�ور وارد مي كند. 
پاس�تيك هاي قابل بازيافت هم فقط از طريق دستگاه زباله سوز 
تجزيه مي ش�وند. زباله س�وز نيز آثار مخربي براي محيط زيس�ت 
دارد كه ش�اهد آن ش�اخص هواي ناس�الم آرادكوه تهران است. 
حالا روز گذش�ته دانش�گاه تهران طي فرايندي موفق به تبديل 
ضايعات پاستيكي به سوخت ش�د؛ اتفاقي كه مي تواند بسياري 
از مشكات سيس�تم بازيافت كش�ور را از اين پس دگرگون كند. 

آمارها نش��ان مي دهد در هر دقيقه يك ميليون پلاس��تيك به چرخه 
محيط زيس��ت جهان وارد مي ش��ود و ركورد اين موض��وع هم متعلق 
به ايران اس��ت! به طوري كه هر ايراني سه برابر س��اير مردم جهان از 

پلاستيك استفاده مي كند. 
 آسيب 200 هزارتني به طبيعت 

اهميت مقابله با ضايعات پلاستيكي در آنجاست كه به گفته رئيس سابق 
فراكسيون محيط زيست مجلس، ايران جزو پنج كشور اول جهان در 
مصرف ظروف يك بار مصرف پلاس��تيكي در دنياست و ميزان مصرف 
پلاستيك هاي توليدي در ايران روزانه 600 تن و سالانه نزديك به 200 

هزار تن تخمين زده مي شود. 
رهاسازي پلاس��تيك هم اكنون آس��يب زيادي به گياهان و حيوانات 
مناطق محافظت شده و محافظت نشده كشور زده كه مرگ و سرطان 

نشخواركنندگان از نمونه هاي بارز آن است. 
صنعت پلاس��تيك به عنوان زيرمجموعه اي از صنعت پتروش��يمي، 
صنعتي بس��يار آب بر است. از مراحل نخست اس��تخراج نفت و گاز به 
عنوان خوراك اصلي اين صنعت تا توليد پلاستيك هاي مورد استفاده 
مردم، س��يكل بزرگي از مصرف آب در اين چرخه به كار مي رود كه با 

بازيافت نشدن پلاستيك، اين سيكل به طور كامل هدر مي شود. 
 غلبه بر چالش اصلي پسماند كشور

روز گذشته آزمايشگاه فرآيندهاي شيميايي پيشرفته دانشكده شيمي 
دانشگاه تهران موفق به استفاده از توليد سوخت از ضايعات پلاستيك 

از طريق فرآيند »پيروليز« شد. 
در فرآيند»پيروليز«، پلاستيك هاي غيرقابل بازيافت در فضاي عاري از 
اكسيژن تحت تجزيه ترموشيميايي قرار گرفته و به محصولات با ارزش 
تبديل مي ش��وند. اين فرايند به دو روش كاتاليستي و غيركاتاليستي 
انجام مي ش��ود. اس��تفاده از اين دو روش همزمان با هم در غرب آسيا 
بي س��ابقه اس��ت. كاتاليس��ت ماده اي است كه س��رعت واكنش هاي 

شيميايي را از طريق كاهش انرژي فعال سازي  افزايش مي دهد. 
مجري اين طرح با بيان اينكه اين فناوري چالش هاي مديريت پسماند 
را برطرف می كند و به توليد محصولات ارزشمندي منجر مي شود، به 
ايسنا گفت: از محصولات اين فرآيند مي توان به كربن فعال و تركيبات 
مايع و گاز اشاره كرد كه به عنوان سوخت يا منبع مواد شيميايي به كار 

گرفته مي شوند. 
 دستيابي به 2 هدف مهم

دكتر مجيد سعيدي استفاده از دستگاه زباله سوز را عاملي براي ورود 
آلاينده به جو دانس��ت و گفت: اين فناوري )توليد مكمل س��وختي از 

ضايعات پلاستيك( اين معضل را برطرف مي كند. 
مجري اين طرح با بيان اينكه علاوه  بر توليد س��وخت به عنوان يكي از 
نيازهاي اساسي كشور با استفاده از تكنولوژي دانشگاه تهران، اين طرح 
پژوهشي نقش مهمي در رفع آلودگي هاي زيست محيطي دارد، افزود: 
امروزه حجم پسماندهاي پلاستيكي به دليل كاربردهاي گسترده  انواع 
پلاستيك ها در سبك زندگي مدرن، بسيار قابل توجه است و به دليل 
آثار زيان بار آن بر طبيعت، به يكي از چالش هاي زيست محيطي تبديل 
شده است. از س��وي ديگر، توليد گس��ترده محصولات پليمري سبب 

كاهش منابع خام از جمله نفت و گاز شده است. 
س��عيدي خاطر نش��ان كرد: از اين رو براي ارائه راهكاري مناسب در 
مواجهه با معضل پسماندهاي پلاستيكي، سعي شده است تا در اين طرح 
پژوهشي با بهره گيري از فرآيند پيروليز كاتاليستي/ غيركاتاليستي، به 
دو هدف كلي زدودن پسماندهاي پلاستيكي از محيط زيست و تبديل 

تهديد مذكور به يك فرصت دست پيدا كنيم. 
وي ادام��ه داد: با فن��اوري پيرولي��ز، پرمصرف ترين پلاس��تيك ها در 
كشور شامل پلي اتيلن )PE( سبك و س��نگين، پلي پروپيلن )PP( و 
پلي استايرن )PS( كه بسيار هم براي طبيعت مضر هستند، مطالعه، 
تحليل و در نهايت راه حل به دس��ت آمد. فرآيند كشف شده محققان 
دانشكده شيمي با توجه به س��ادگي فرآيند، از جاذبه  كافي اقتصادي 
جهت س��رمايه گذاري برخوردار اس��ت و مي تواند در راس��تاي حفظ 

محيط زيست مورد بهره برداري قرار گيرد. 
 مهار 30 درصد از زباله هاي كشور

گفتني اس��ت ميانگين مدت  زمان مورد نياز براي تجزيه كيس��ه هاي 
پلاستيكي غيرقابل بازيافت در طبيعت 300 است! همين عمر طولاني 
و خطرناك سبب بروز نگراني هاي زيست محيطي در جهان شده است. 
هم اكنون، سالانه حدود يك ميليون تن پلاس��تيك در ايران مصرف 

مي شود و اين ميزان به طور مداوم در حال افزايش است. 
اين حجم از مص��رف پلاس��تيك ها در كش��ور موج��ب توليد حجم 
قابل توجهي ضايعات پلاستيكي ش��ده و در ح��دود 30 درصد از كل 
زباله هاي توليد شده در كش��ور را شامل مي شود. مواد زائد پلاستيكي 
نيز همچون س��وخت هاي مشتق ش��ده از نفت، حاوي عناصر كربن و 
هيدروژن هستند، با اين تفاوت كه زنجيره كربني طولاني تري نسبت به 
سوخت هاي LPG، بنزين و گازوئيل دارند. مسئله اي كه موجب تبديل 

مواد زائد پلاستيكي به سوخت مي شود. 
پيروليز هم يك روش كارآم��د براي تبديل و مديريت پس��ماندهاي 
پلاستيكي به محصولات ارزشمند همچون سوخت مايع و گاز سنتز )از 
مشتقات گاز مايع( در محيطي بدون اكسيژن و در طيف دمايي300 تا 

900 درجه سانتيگراد است. 
بازده محصولات متعدد حاصل از پيروليز، به نوع مواد اوليه، گس��تره 
دماي عملياتي، س��رعت گرمايش و نوع رآكتور مورد استفاده بستگي 
دارد. پيروليز غيركاتاليستي حرارتي پلاستيك ها، در دماي بالا انجام 
مي شود و بيش��تر از اينكه س��وخت توليد كند، مواد پليمري با ارزش 
مي توان از آن توليد كرد. پيروليز كاتاليس��تي هم سبب كاهش دماي 
واكنش، ارتقای واكنش تجزيه و توليد س��وخت ب��ا حداقل آلايندگي 

مي شود. 

در مدرسه اي دورافتاده در ياس�وج، معلمي از پسركي سؤالي 
پرسيد. او نتوانست جواب دهد. بچه ها قاه قاه به او خنديدند!

معلم فهميد او خنگ نيست؛ اعتماد به نفس كافي ندارد. 
ساعت آخر شعري به او داده، از وي خواست آن را حفظ كند، با 

احدي در اين باره صحبت نكند. 
روز بعد معلم شعر را روي تخته نوشته، فوراً پاك كرد و از بچه ها 

خواست هركس آن را حفظ كرده، دستش را بالا ببرد. 
فقط او دستش را بالا برد. بچه ها مات نگاهش كردند و معلم به 

شدت تشويقش كرد!
معلم ادامه داد. . . احاطه علمي او بيشتر شد و توانست با معدل 
خوبي قبول شود. بعدها وارد دانشگاه شد و به بالاترين مدارج 

علمي دست يافت. 
وي دكتر علي ملك حسيني، پدر پيوند كبد جهان و آموزگارش 

محمد بهمن بيگي بنيانگذار آموزش عشاير ايران بود. 
دوستان! معجزه اينگونه اتفاق مي افتد!
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در يك شركت دانش بنيان ايراني

دستگاه تصويربرداري  از كل بدن
 ساخته شد

محقق�ان كش�ورمان در ي�ك ش�ركت دانش بني�ان موف�ق 
از كل ب�دن ش�دند.  ب�ه تولي�د دس�تگاه تصويرب�رداري 
محمدرضا  آي، مديرعامل يك شركت دانش بنيان به خبرگزاري مهر 
گفت: دستگاه اسكن قلب ايراني ساخته شده در اين شركت تاكنون در 
شش بيمارستان نصب شده اس��ت.  وي افزود: دستگاه اسپكت جنرال 
يكي از دس��تگاه هاي جديد اين شركت اس��ت كه در موارد پزشكي از 
همه بدن امكان تصويربرداري را دارد؛ امسال تست هاي كلينيكال اين 
دستگاه شروع مي شود.  وي با تأكيد بر اينكه دستگاه اسپكت جنرال، 
جزو دس��تگاه هاي تصويربرداري پزشكي هسته اي اس��ت، اما از همه 
ارگان هاي بدن تصويربرداري مي كند، گفت: اس��تفاده از اين دستگاه 
تصويربرداري از قلب، سيستم اس��كلتي بدن و مغز را فراهم مي كند و 

يكي از پركاربردترين دستگاه هاي تصويربرداري به شمار مي رود. 
وي خاطر نش��ان ك��رد: در حال حاض��ر دس��تگاه هاي تصويربرداري 
به صورت جداگانه هس��تند. ب��ا اس��تفاده از اين دس��تگاه ديگر نياز 
به دس��تگاه هاي جداگانه اي نيس��ت و همين يك دس��تگاه چندين 
تصويرب��رداري را انجام مي ده��د.  آي بيان كرد: نمون��ه خارجي اين 
دستگاه در كش��ور وجود دارد، اما با توليد انبوه اين دستگاه مي توانيم 
سيس��تم هاي جديد تصويربرداري چندكاره را جايگزين دستگاه هاي 
خارجي مستهلك كنيم.  مدير عامل اين ش��ركت با بيان اينكه پايان 
امسال مجوزهاي ساخت و توليد اين دستگاه را دريافت مي كنند، گفت: 
اكنون با كسب دانش فني ساخت به جمع توليدكنندگان اين دستگاه 
در جهان پيوس��ته ايم.  وي با بيان اينكه اين دستگاه 60 درصد نمونه 
خارجي قيمت دارد، گفت: در حال حاضر در كشورمان 200 دستگاه 
خارجي با عمر بالاي ۱0 سال وجود دارد. از اين رو علاوه بر جايگزيني 
اين دستگاه ها با نمونه هاي ايراني مي توانيم پيش بيني كنيم در سال به 

۱0 تا دستگاه اسپكت جنرال جديد هم نياز داريم. 
وي با بيان اينكه برنامه صادراتي براي اين دستگاه بعد از توليد داريم، 
گفت: در ابتدا كشورهاي همسايه و سپس توسعه بازار در ساير كشورها 

جزو برنامه هاي ما در اين شركت به شمار مي رود. 

ترك تحصيل بيش از ۵۰ درصد
دانش آموزان دختر عشاير بعد از ابتدايي

۶ ه�زار و ۶43 مدرس�ه عش�اير در كش�ور فع�ال اس�ت ك�ه 
از اي�ن تع�داد 5 ه�زار و 400 مدرس�ه در دوره ابتداي�ي و 
بقي�ه در دوره متوس�طه اول و دوم هس�تند. آم�ار ت�رك 
تحصيلي ه�اي دخت�ران عش�اير نگران كنن�ده شده اس�ت. 
 مدير كل دفتر توسعه عدالت آموزشي و آموزش عشاير وزارت آموزش و 
پرورش گفت: بيش از 50 درصد دانش آموزان دختر عشاير بعد از اتمام 
دوره ابتدايي ترك تحصيل مي كنند.  محمدرضا سيفي طي بازديدي 
از مدارس عشايري استان سمنان ابراز داش��ت: 6 هزار و 643 مدرسه 
عشاير در كشور فعال اس��ت كه از اين تعداد 5 هزار و 400 مدرسه در 

دوره ابتدايي و بقيه در دوره متوسطه اول و دوم هستند. 
وي با اشاره به افزايش ۱0درصدي پوشش تحصيلي دانش آموزان عشاير 
ادامه داد: در زمان حاضر 2۱0 هزار دانش آموز در ۱4 هزار كلاس درس 
مشغول تحصيل هس��تند كه از اين تعداد 4۷ درصد را دختران تشكيل 
مي دهند.  وي بيان كرد: در چهار س��ال گذش��ته درصد قابل توجهي از 
دانش آموزان دختر، به دليل فرهنگ سازي هاي انجام شده وارد مدارس 
عشايري شدند.  سيفي با بيان اينكه در دو سال گذشته باتوجه به شرايط 
كرونا، آموزش ها در مدارس عش��ايري حضوري بود و كلاس ها تعطيل 
نشد، اظهار داشت: بازمانده از تحصيل در جمعيت عشايري كشور با توجه 
به فرهنگ سازي هاي انجام شده معنا ندارد.  وي تصريح كرد: يادگيري در 
دانش آموزان عشايري تحول يافته و براساس پژوهش ميداني يادگيري 
در دانش آموزان عش��ايري به علت برگزاري حضوري كلاس هاي درس  
تعميق يافته و كاملًا نهادينه شده است و مشكلي از بابت كيفيت آموزش 

و يادگيري در اين مدارس وجود ندارد. 

علیرضا سزاوار

تعارض مناف�ع به قدری در 
قضيه پذيرش دانش�جوی 
گرفت�ه  ب�الا  پزش�كی 
ك�ه اظه�ارات س�ابق ب�ا 
گفته های فعلی مس�ئولان 
هم متعارض ش�ده اس�ت


